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occupational risk factors. To study the influence of harmful factors of the environment on reproductive health workers conducted 
gynecological examination 288 women rubber technical production. Established that the chemical factor and frequency of uterine 
fibroids, in all age groups there are moderate and direct orientation correlation – rxy ± m = 0,554 ± 0,056, most pronounced in 
women aged 20–29 years – rxy ± m = 0,659 ± 0,188 . With increasing age the power of influence of this factor decreases reaching 
the age of 50 to rxy ± m = 0,369 ± 0,147. Correlation increases as the length of service. Based on the study of women’s reproductive 
health measures have been developed to improve the working conditions of workers of production.
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Проведено изучение психологического портрета медицинских сестер хирургического, терапевтического и приемного 
отделений. Изучение проводилось с помощью опросника Кеттела. В результате исследования установлено, что психологи-
ческий портрет медицинских сестер различный и зависит от отделения, в котором они работают. В то же время имеются 
характерные черты для всех медицинских сестер. Так, для всех медицинских сестер характерны такие черты, как сдержан-
ность, подозрительность, радикализм, нонконформизм и высокий самоконтроль. В то же время для медицинских сестер 
хирургического, терапевтического и приемного отделений характерны различные черты. Все это необходимо учитывать при 
формировании коллектива, так как это в конечном итоге влияет на психологический микроклимат, складывающийся в нем. 
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Studying of a psychological portrait of nurses of surgical, therapeutic and reception offices is carried out. Studying 
was carried out by the help of a questionnaire of Kettel. As a result of research it is established that the psychological 
portrait of nurses various and depends on office in which they work. In too time, there are characteristic features for all 
nurses. So, for all nurses such lines, as restraint, suspiciousness, radicalism, nonconformism and high self-checking are 
characteristic. In too time for nurses of surgical, therapeutic and reception offices various lines are characteristic. All this 
needs to be considered when forming collective as it finally influences the psychological microclimate developing in it.
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В статье рассмотрена одна из актуальных проблем современной стоматологии - поражение височного 
сустава, которое вносит значительный вклад в формирование возрастных изменений области лицевого черепа. 
Артроз данного сустава может приводить к выраженному болевому синдрому, флюктуации нижней челюсти, 
невозможности качественно пережевывать пищу. Частыми вторичными осложнениями являются фациальная 
боль, ксеростомия при невозможности закрыть рот. Показано, что  при артрозе височно-нижнечелюстного су-
става могут развиваться также системные изменения, особенно синдром недостаточности питания, при котором 
запускаются патогенетические изменения, характерные для старческой астении, определяющий прогноз жизни 
у людей пожилого и старческого возраста. Таким образом, артроз височно-нижнечелюстного сустава пред-
ставляет собой не просто безобидную локальную проблему, но способен приводить к системным проявлениям. 
Это предопределяет важность изучения причин его развития c последующей разработкой мер профилактики. 
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The article deals with one of the actual problems of modern dentistry- defeat the temporal joint, which makes a 
significant contribution to the development of age-related changes of visceral cranium. Osteoarthritis of the joint can 
lead to pain syndrome, fluctuations of the lower jaw, inability to chew food properly. Frequent secondary complications 
are facial′naâ pain, xerostomia is unable to close the mouth. It is shown that osteoarthritis of Temporomandibular 


